
  

Pla de Barris Bon Pastor i Baró de Viver 

Comissió de Seguiment 

Dia: 27/05/2025 Hora: 18.00h Lloc: Centre Cívic Bon 
Pastor 

 
Assistents: 
 

Entitats:  
 

− AVV Bon Pastor 

− CEAV 
− AEEB 
− Biblioteca del Bon 

Pastor 
− Til·lectors 

Personal tècnic: 
 

− Arnau Balcells, 
director del Pla de 
Barris de Barcelona 

− Miquel Izquierdo, cap 
de projecte Pla de 
Barris del Bon Pastor 
i Baró de Viver 

Consellers/eres dels grups 
polítics: 
 

Nombre total de persones assistents: 15 persones (12 homes i 3 dones) 
Número d’entitats assistents: 3 

 
Ordre del dia: 
 

- Presentació del document definitiu del Pla de Barris; línies i objectius principals, així 
com la ruta de treball. 

- Proposta de governança i seguiment del Pla de Barris 

 
Acords de la sessió 

 

1. Crear taules específiques de treball per abordar temes concrets com: 

- El projecte dels patis escolars, amb la implicació d’escoles i entitats per optimitzar-ne 

els usos i resoldre conflictes. 

- El Quiosc de la Memòria, per repensar-ne el model i la utilitat, incorporant les crítiques 

i propostes veïnals. 

- Projectes d’obres destacats com el parc, el balcó d’equipaments i el replantejament 

del quiosc. 

 

2. Revisar l’obertura i ús dels patis d’escoles bressol, especialment aquells que poden 

donar resposta a les necessitats de joc d’infants de 0-3 anys, mancats d’altres espais.  

 

3. En la proposta per estudiar l’ús dels patis, tenir present l’ús intensiu que actualment ja 

es fa dels patis de vàries escoles (INS BCN-Congrés, escoles Calderón i Turó), i la 

necessitat d’organitzar i fomentar els usos d’altres espais dels barris, sempre 

prioritzant una dinamització de la mà d’entitats dels barris, més que no pas de 

contractació de serveis o entitats externes. Des de Pla de barris es convocarà un grup 

de treball per abordar la qüestió amb aquestes premisses. 

 



  

4. Compromís per valorar la inclusió de campanyes de civisme dins projectes comunitaris 

ja existents, tot i que es reconeix que no és competència directa del Pla de Barris. 

 

5. Mantenir informada la ciutadania, compartint la presentació, i convocant una nova 

sessió al setembre per seguir el desplegament del Pla fins a 2028. 

 
 
 
 
 
Acta: 
 

1. Presentació del document definitiu del Pla de Barris;  línies i objectius principals, així 
com la ruta de treball. 
 
Miquel Izquierdo dona la benvinguda a la primera Comissió de Seguiment del Pla de Barris 
2025-2028 del Bon Pastor i Baró de Viver. 
 
La sessió comença amb la presentació del Pla de Barris 2025-2028, on s’exposen els 
objectius generals de la nova edició del Pla, remarcant els canvis respecte les edicions 
anteriors, però mantenint les línies d'acció bàsiques. Es subratlla la importància de continuar 
amb les mateixes línies estratègiques per reduir desigualtats i generar noves oportunitats als 
barris del Bon Pastor i Baró de Viver, així com les actualitzacions referents als quatre 
col·lectius prioritaris en el pla: joves, dones, persones migrades i gent gran. 
 
Remarca que, a diferència de l’anterior Pla de Barris, no hi haurà presentacions a les 
Comissions de Seguiment dels projectes específics, a no ser que es demanin per part de les 
entitats i persones participants. Les reunions de les Comissions de Seguiment estaran 
orientades a compartir informació pràctica del seguiment del Pla de Barris, però reitera que si 
des de les entitats hi ha demandes d’entrar a explicar alguns dels projectes de manera més 
extensa, es farà.  
 
Comparteix algunes de les dades de diagnosi dels dos barris. Un 11% de l’alumnat té 
necessitats educatives específiques (NEE), l’abandonament prematur dels estudis se situa en 
el 32,1%, i el fracàs escolar en el 22,5%. L’atur de mitjana en els barris on hi ha Pla de Barris 
és superior a la mitjana de la resta de la ciutat, tot i que el tècnic apunta que en aquesta edició 
segurament aquesta problemàtica no té la mateixa incidència que en edicions anteriors, on era 
molt més elevat el percentatge. Sobre la qualitat constructiva dels habitatges, aproximadament 
¼ parts dels habitatges situats als barris on hi ha Pla de Barris no superen el llindar mínim de 
qualitat, mentre que la mitjana de ciutat és del 9%.  
 
Amb alguns d’aquests elements es construeix un índex de vulnerabilitat urbana per cada barri 
de la ciutat. Tant Bon Pastor com Baró de Viver es consideren en el percentil de vulnerabilitat 
urbana alta, també Trinitat Vella. Això, entre altres qüestions, justifiquen la intervenció a través 
de Pla de Barris.  

Veí pregunta si s’ha fet l’estudi de l’índex de vulnerabilitat sobre zones censals, més enllà dels 
barris. Valora que seria important fer-ho, ja que hi ha determinades zones dins dels barris que 
són molt diferents i desdibuixen la vulnerabilitat. Un exemple és la zona censal 8, de la 
Maquinista. Miquel Izquierdo respon que l’estudi s’ha fet al barri en general, però es pren nota 
de la demanda, ja que pot ser interessant per saber si hi ha diferències entre zones dins d’un 
mateix barri. Arnau Balcells afegeix que això passa també a altres barris, com al Casc Antic, 
però en cap cas aquesta distorsió fa que es deixi d’actuar des de Pla de Barris. Miquel 



  

Izquierdo remarca que des de Pla de Barris coneixen el territori i saben les necessitats de les 
diferents zones dels barris. Alguns dels projectes que estan sota el paraigües de Pla de Barris 
no necessàriament s’ofereixen a totes les zones del barri, des de l’equip tècnic es valora si hi 
ha certs col·lectius que no necessiten el suport.  

Es repassen algunes dades addicionals en funció del perfil poblacional: 

• Joves. La taxa de pobresa entre el jovent del Bon Pastor i de Baró de Viver és quasi 3 
vegades superior a la resta d’adolescents de la ciutat. També es presenten dades de 
diagnosi sobre salut mental i educació.  

• Persones migrades. La taxa de pobresa és del 42,9%, 7 punts per sobre de la resta de 
veïns/es del seu barri, nascuts a Espanya. També es presenten dades de diagnosi 
sobre treball i accés a l’habitatge.  

• Dones. La taxa d’atur de les dones del Bon Pastor i de Baró de Viver és d’un 18%, 8 
punts per sobre de la resta de dones de la ciutat. També es presenten dades de 
diagnosi sobre el temps dedicat a les cures i sobre salut mental. 

• Gent gran. La taxa de pobresa és 2 vegades superior a la resta de persones grans de 
Barcelona. També es presenten dades de diagnosi sobre accés a l’habitatge i salut.  

S’exposa que, en aquesta edició, es mantenen els eixos de treball centrats en l'habitatge, 
l'educació, la salut, l'espai públic, l'economia i la cultura, amb un enfocament especial a la 
transició energètica i l'activació comunitària. A més, es parla de la metodologia utilitzada en els 
projectes, que poden ser sectorials, transversals o específics, i es destaquen diversos 
projectes ja en marxa, com la "Caixa d'Eines" i el projecte de capacitació digital per a persones 
grans a Baró de Viver. Alguns dels projectes actuen a tots els plans de barris, mentre que 
d’altres són específics del Bon Pastor i Baró de Viver i responen de prop a les necessitats 
existents. Es menciona que en aquesta edició se celebraran tres comissions de seguiment 
anuals: la d’inici (recollida en aquesta acta), una segona al tornar de l’estiu i una tercera a 
finals de l’any en curs. 

Veí comenta que fins ara hi havia 4 tallers del programa Extra Extra, pregunta per quina 
continuïtat tindrà el projecte. Miquel Izquierdo, conjuntament amb la responsable de la 
Biblioteca del Bon Pastor, indiquen que s’han reduït un Extra Extra de ciències, un altre de 
lletres i un de teatre. Aquests no van tenir continuïtat perquè algunes de les escoles els van 
assumir com projectes propis. Miquel Izquierdo indica que es revisarà i es donaran 
explicacions d’aquells tallers que no tenen continuïtat. Afegeix que la intenció no és decréixer, 
sinó mantenir-ho.  

Veí pregunta per la continuïtat del Concilia. Arnau Balcells respon que s’està sostenint des de 
Pla de Barris, però s’està treballant perquè aquest projecte passi a l’Àrea de Feminisme a 
partir del gener del 2026. Si calgués que Pla de Barris ho sostingui durant el 2026, també es 
farà. De manera semblant com s’ha fet amb el XARSE.  

Miquel Izquierdo aclareix, sobre el XARSE compartit amb Trinitat Vella, que tenen constància 
de l’empitjorament en les llistes d’espera del programa i estan fent seguiment. 

Diferents veïns i veïnes es mostren preocupades pel trasllat del Concilia a l’Àrea de 
Feminismes, i que passi el mateix que amb la xarxa jove. Valoren que és important que cada 
barri tingui el seu centre, adaptat a les necessitats del territori.  

Miquel Izquierdo fa un apunt sobre la voluntat de Pla de Barris, d’impulsar projectes i 
demostrar que són necessaris i que poden funcionar. La pèrdua de qualitat de la XARSE des 
de què no depèn de Pla de Barris s’ha recollit des de diferents vessants, s’ha demanat poder 
tenir una atenció directa al Bon Pastor, i la resposta ha estat negativa. El tècnic afegeix que es 
continuarà demanant. 



  

S’expliquen alguns dels projectes que estaven en fase de definició per al període 2025-2028.  

 

Educació i cultura 

Acompanyament i suport als i les adolescents i joves en el seu camí formatiu 

Creació d’una xarxa de suport a la criança a famílies amb joves i adolescents. Es potenciarà la 
creació d’un grup estable de famílies i joves provinents de famílies a través d’un programa de 
lleure de qualitat durant els caps de setmana. Arnau Balcells afegeix que durant la darrera 
edició del Pla de Barris es va posar el focus en l’educació dins de les escoles, que és troncal, 
però s’ha detectat recentment que les desigualtats més substancials venen de l’educació que 
es fa fora de l’àmbit escolar pròpiament. 

Programa de capacitació lectora, en contacte amb la Biblioteca, per tal de potenciar l’itinerari 
lector a l’alumnat del centre, aportant eines i estratègies al professorat per a treballar diferents 
tipologies de llibres. Al barri es compta amb Til·lectors, una entitat que ha treballat àmpliament 
en aquesta línia.  

Millora de la biblioteca de l’escola Baró de Viver, permetent utilitzar-ho fora de l’espai 
estrictament escolar i potenciant-lo com espai relacional i comunitari.  

Pregunta sobre un Concilia però cultural. Arnau Balcells, va existir però no va tenir continuïtat. 
Es podria explorar de manera puntual, per esdeveniments concrets o setmanes específiques.  

 

Activitat Econòmica 

Sobre el projecte del Polígon Bon Pastor, s’explica que s’està enfocant cap a generar més 
relacions entre les empreses situades a aquesta zona del barri, així com detectar necessitats 
de personal. La estratègia de partida és identificar perfils de les empreses per veure com des 
de Pla de Barris i el teixit associatiu poden lligar població jove del territori. També obrir les 
empreses al territori perquè el jovent puguin conèixer les indústries. S’està treballant també 
amb Barcelona Activa. Miquel Izquierdo afegeix que ara hi ha per endavant uns treballs interns 
per “cuinar” el projecte. Les veïnes ho valoren molt positivament, i reiteren la demanda d’oferir 
Formació Professional vinculada a la demanda laboral del territori. 

Veí recorda la demanda històrica de disposar d’una oficina de promoció econòmica de 
Barcelona Activa al barri. Arnau Balcells es mostra d’acord, tot i que planteja dubtes sobre si 
ha de ser Pla de Barris o Districte de Sant Andreu qui lideri la promoció econòmica del polígon. 
En qualsevol cas, des de Pla de Barris es continuarà treballant per augmentar les oportunitats 
de la població jove als barris on hi treballa, tant a través de la formació com dels programes 
d’ocupació.  

Programa de segones oportunitats per joves (amb o sense situació administrativa regular). Es 
tracta d’un acompanyament formatiu i laboral integral als joves. Arneu Balcells afegeix que 
està relacionat al que anteriorment es coneixia com el Tastet d’Oficis de l’edició anterior.  

XXXX 

 

Salut, benestar i comunitat 

Projecte pilot famílies adolescents 



  

Projecte suport emocional per a adolescents i joves 

 

Programa de convivència amb veïns/-es del barri del Bon Pastor. Arnau Balcells comenta, 
sobre el SIBEC, que al setembre hauria d’estar en marxa el servei. Afegeix que, mentre des de 
l’IMHAB es treballa en el marc del SIBEC, des de Pla de Barris es pretén impulsar aquest 
programa de convivència entre veïnat, més centrat en la relació del veïnat amb l’espai públic i 
la convivència.  

MINUT 0:55:40 

 

Veïna remarca la necessitat de disposar del SIBEC i la importància del treball en convivència 
que s’ha realitzat des del Pla de Barris. Miquel Izquierdo respon que, si és un tema d’especial 
interès, en el futur es pot fer una sessió monogràfica sobre el SIBEC. 

Pregunta sobre el barraquisme.  

Pregunta sobre Estadella 88. Tema molt específic, hi haurà un programa d’ajuts a la 
rehabilitació i a l’accessibilitat per finques vulnerables, s’estan tancant els formats i d’on ve el 
finançament. Hi haurà 20M d’euros per tot el Pla de Barris, la idea és iniciar al 2026. XXXX 
síntesi Miquel Izquierdo 

Rehabilitació Casa Sanchís. Pregunta pel tipus d’obres. Rehabilitació i nous accessos, es 
veurà al projecte.  

Cases Barates 

Queixa reiterada sobre el civisme. XXXX 

XXXX 

 

Adaptació climàtica, transició energètica i verd urbà 

Millores puntuals d’espai públic per afavorir els usos socials, lúdics i esportius. Veïna, plaça de 
Sant Pol de Mar i Galeries Darsa, a Genàs Estadella (?) 

Projecte Mirador i accessos llera del Besòs. Pregunta sobre la participació. Tardor 2025 

Actuacions d’adaptació climàtica a l’espai públic. Veïna, cobertes verdes a les promocions de 
les Cases Barates.  

Marxa exploratòria amb perspectiva climàtica. S’iniciarà de cara a la tardor del 2025.  

 

2. Governança i seguiment del Pla de barris. 

Es presenta el concepte de governança. El punt de partida és que aquesta és compartida 

entre administració, entitats i veïnat. L’objectiu és generar responsabilitat col·lectiva i eficiència 

en l’execució dels projectes. S’inclou també la idea de la rendició de comptes, com a objectiu 

principal de la Comissió de seguiment.  



  

 

Participació XXXX 

 

Es tanca la sessió amb el compromís de compartir la documentació presentada a les 

assistents i fer una nova comissió de seguiment cap al setembre del 2025. 

 


